

Between Politics and Religion: The pathways of Weberian Contribution to the Analysis of Violence

Entre la Politique et la Religion: chemins de la contribution weberienne pour l'analyse de la violence

MARIA STÉLA GROSSI PORTO

The article questions the "correctness of the concept of legitimate monopoly of violence" to think about police violence, based on Weberian theory, more specifically the pathway of Max Weber's sociology that points out as a guide, the idea of legitimate monopoly of violence. In the Brazilian case, the question is to know to what extent those analysis are valid. Are such arguments compatible to episodes such as the ones that happened in Carandiru, Candelária, Diadema, Eldorado dos Carajás, among others?

Cet article s'interroge sur la pertinence du concept de monopole légitime de la violence, pour penser la violence de la police en utilisant la théorie *weberienne* comme subside, en particulier le chemin battu de la sociologie politique de Max Weber, qui pointe comme fil conducteur la notion de monopole légitime de la violence. Dans le cas brésilien, il s'agit de savoir dans quelle mesure ces analyses sont valides. Une telle argumentation serait-elle compatible avec des épisodes tels que ceux de Carandiru, Candelária, Diadema, Eldorado dos Carajás, parmi d'autres?

The Moral Cycle of altruist and egoist violence: A Hundred Years of Bloodshed in Colombia

Le Cycle Moral de la Violence Altruiste et Egoïste: cent ans de sang à Colombie

JUAN MARIO FANDINO MARINO

An ideal-type model of transformation of egoist-anomic violence (ordinary and organized crime) develops into altruist violence (politically revolutionary) and vice-versa, from Durkheim's Social Gravity Law, complemented with implicit aspects of the moral genesis phenomenon (partner) of

Dans cet article on élabore un modèle typique-idéal de transformation de la violence égoïste – anémique (délit ordinaire et organisé) en violence altruiste (politiquement révolutionnaire) et vice-versa, à partir de la loi de gravité sociale de Durkheim, complétée avec des aspects

human groups, and with aspects of Weberian model of power and authority exercise. That model is applied to the integrated interpretation of the Colombia's several forms of violence in the twentieth century.

implicites du phénomène de la genèse (socio) morale des groupes humaines, et avec des aspects du modèle *weberien* de l'exercice du pouvoir et de l'autorité. Ce modèle est appliqué à l'interprétation intégrée des diverses formes de violence dans la Colombie du vingtième siècle.

Some Obstacles to a Humanist Change in Penal Law

Quelques Obstacles à Une Mutation «Humaniste» du Droit Pénal

ALVARO PIRES

The aim of this article is to examine certain obstacles that come out in attempting to make a reflexion on a profound reform of criminal law that should be humanist yet realist.

L'objectif de cet article est d'analyser certains obstacles qui surgissent lorsqu'on a l'intention de réfléchir sur une réforme profonde du droit criminel qui soit à la fois humaniste et réaliste.

Juridical Pluralism and Human Rights: a Difficult yet Necessary Balance in Postmodern Transition

Pluralisme Juridique et Droits Humains : Une difficile et nécessaire équation dans la transition post-moderne

RODRIGO GHIRINGHELLI DE AZEVEDO

The present article has as its core the way in which different social theorists approach Right and juridical issues, unified in a pluralist view of this social phenomenon. Starting with Eugen Ehrlich's classical work *Foundations of Sociology of Law*, and evolving through Juridical

Le présent article a comme fil conducteur la forme dont différents théoriciens sociaux ont traité la question du droit et du juridique, unifiés par une vision pluraliste en ce qui concerne ce phénomène social. En commençant par l'oeuvre classique d'Eugen Ehrlich, *Fondements de*

Sociology in France, represented by Gurvitch, Levy-Bruhl and Carbonnier, we arrive at Professor Boaventura de Souza Santos' contemporary approach, concerned with contributing to updating paradigms in the postmodern transition, from a critical point of view, aimed at the predicaments and needs of actual human beings, partners in that historical setting.

Key words: juridical pluralism, human rights, globalization, postmodern transition

la Sociologie du Droit, et en poursuivant par la sociologie juridique en France, représentée par Gurvitch, Levy-Bruhl et Carbonnier, on aboutit à l'approche contemporaine présentée par le Professeur Boaventura de Sousa Santos ; théoricien soucieux de contribuer à l'actualisation pragmatique dans la transition post-moderne, d'un point de vue critique, et tourné vers les dilemmes et les besoins d'êtres humains concrets, partenaires de ce décor historique.

Mots-clés : Pluralisme Juridique, Droits Humains, Mondialisation, Post-Modernité.

Violence and Social Control: the Weakening of Modern Social Order

Violence et Contrôle Social : l'affaiblissement de l'ordre social moderne

ALBERTO RIELLA

The aim of this article is to examine the increasing violence phenomena in contemporary societies as an expression of weakening of the social control model built upon modernity. It scans the traditional approaches on violence, points out the main features the new morphology of today's societies and discusses the recent sociological interpretations of those phenomena. At last, the article claims that there is an attempt for imposing a new model of social control, which we call post-democratic, that is aimed at naturalizing the social gap that generates conflict in contemporary societies, facing an alternative

Le but de cet article est d'analyser les phénomènes de violence croissants dans les sociétés contemporaines, plus comme une expression de l'affaiblissement du modèle de contrôle social construit avec la modernité. Pour cela, on revoit les approches traditionnelles sur la violence, on signale les caractéristiques principales de la nouvelle morphologie des sociétés actuelles et l'on discute des interprétations sociologiques récentes sur ces phénomènes. L'article conclut qu'il y a une quête d'imposition d'un nouveau modèle de contrôle social, appelé post-démocratique, qui cherche à naturaliser les inégalités

model that attempts to broaden the forms of negotiation of the increasing gaps and conflicts that generate in it.

sociales générant des conflits des sociétés contemporaines qui affrontent un modèle alternatif. Ce modèle cherche à élargir les formes de négociation des inégalités croissantes et des conflits s'y créant.

Conflicts: Public Expression and Genesis of Social Groups

Conflits : expression publique et genèse de groupes sociaux

MARIO GRAYSZPAN

The aim of this article is, from an analysis of the struggle for land in Rio de Janeiro state in the 1950s and early 1960s, to reflect upon the category of conflict and the process of publicizing the disputes. What we try to point out is the manner in which the public expression of disputes, far from being only information, goes through changes over time and is itself part of the conflicts; being a result of a production process and a whole publicizing and imposing work, with determined effects upon the parts in struggle. We try to demonstrate how the conflicts can be constituents and can be in the genesis of social groups - redefining prior identities, adding, building relationships between individuals without previous ties - becoming objects, making them visible, perceptible, statistically representative and politically represented.

Cet article a pour but, à partir d'une analyse des luttes pour la terre ayant eu lieu dans l'État de Rio de Janeiro dans les années 1950 et au début des années 1960, de mener une réflexion sur la catégorie *conflit* et le fait de rendre publiques les disputes. Ce que l'on cherche à montrer, c'est comment les expressions publiques de différends, loin d'être une donnée, subissent des changements fondamentaux tout au long du temps et font elles-mêmes partie des différends. Elles sont également le résultat d'un processus de production et de tout un travail de publicisation et de contrainte, ayant des effets déterminés sur les acteurs en lutte. On essaye de montrer comment les conflits peuvent être constitutifs et être à l'origine de groupes sociaux - redéfinissant des identités préalables, unissant, mettant en relation des individus sans liens précédents -, tout en les objectivant, en les rendant visibles, perceptibles, statistiquement représentatifs et politiquement représentés.

Disciplining, Social Control and Stigma: three concepts for a Sociology of Conflict. The Case of Violence in the School Environment in Uruguay

Discipline, contrôle social et stigmaté : trois concepts pour une sociologie du conflit

NILIA VISCARDI

This work approaches the violence that surfaces in the school environment in Uruguay, placing it in a more general process, that of gradual deepening of structural reforms fostered by neoliberal strategies. We attempt, from a more analytical point-of-view, to define the concepts of stigma, disciplining e social control, examining the connections that could be established between them and their contributions to a sociology of domination and conflict. Furthermore, we examine more deeply the way those concepts take part in the specific case of the violence that surfaces in the school environment. At last, we examine the process through which it becomes impossible to understand the phenomena of violence in the school environment as a result of precise historical circumstances, making them appear as inherent features of such space and enforcing, in the school itself, coercion-like responses, instead of the integrating or dialogical ones.

La text aborde le problème de la violence qui émerge dans l'espace scolaire en Uruguay, en le plaçant dans un contexte d'un procès plus général, ce du progressif approfondissement des réformes structurales poussées par les stratégies néolibérales. A partir d'un point de vue plus analytique, on essaie, pour cela, de définir les concepts de stigmaté, de discipline et de contrôle social, en analysant les connexions qui peuvent s'établir entre ce concepts et montrant ses contributions pour une sociologie de la domination et du conflit. Après, on approfondit l'examen a propos de la façon que ce concepts seraient en jeu pour le cas spécifique de la violence qui émerge dans l'espace scolaire. On conclue en analysant les procès qui rend impossible la compréhension des phénomènes de violence dans l'espace scolaire, comme produit de circonstances historiques précises, en les faisant apparaître comme caractéristiques inhérentes à ce space et renforçant dans la propre école des réponses de type coercitives, en détriment de celles intégratives ou dialogiques.

Female Criminality: Another approach to Women's Role

Criminalité Féminine : outre version du rôle de la femme

MIRIAM RODRIGUES BREITMAN

This article examines some features of female crime and the role of women in the crime world from the point of view of inmates at Madre Paletier Female Prison, in Porto Alegre. It also examines some aspects related to the small percentage of female inmates, considering the total number of inmates in the country. Besides being "criminalized" twice for not behaving according to the kindness expected from women, police control is softer on women that commit a delict, and their consorts try to exempt them of any guilt. On the other hand, because of their socialization still based on traditional female roles, women tend to engage in fewer crimes but perform activities that match those roles also in the crime world.

L'article analyse certaines caractéristiques de la criminalité féminine et le rôle de la femme dans le milieu criminel, selon le point de vue d'un échantillon de détenues dans le Penitencier Féminin «Madre Pelletier» à Porto Alegre, Brésil. En outre, il analyse quelques aspects en relation avec le faible pourcentage de femmes détenues par rapport à l'ensemble de la population carcérale dans le pays. Bien que subissant une double «criminalisation», dès lors qu'elles transgressent l'attitude docile que la société leurs attribue, les femmes ayant commis un crime bénéficient d'un côté, de la part de la police et de la justice, d'un traitement plus bienveillant et, d'un autre côté, chaque fois que c'est possible, leurs partenaires essayent de les innocenter. D'autre part, le rôle de la femme étant toujours basé suivant les critères traditionnels féminins, il s'en suit que les femmes ont une tendance à commettre moins de crimes, quoiqu'elles reproduisent ces rôles traditionnels aussi dans le milieu du crime.

Prison System in Rio Grande do Sul state – Prison Relapse and Relapsing Inmates

Système Carcéral du Rio Grande do Sul : Récidive et récidivistes

LETÍCIA MARIA SCHABBACH

Using results of an investigation made by the Research Group on Violence of Rio Grande do Sul State Secretary for Justice and Safety on state prisons (1986-1995), the study examines the biographical and juridical profile of inmates, specially of those who have a history of crime, the relapsing inmates. Their condition of belonging to the lower class and the reason for which they went to prison (mainly crimes against property) show a process of "filter" operated by the judicial system, in which certain social groups and crimes are more targeted and punished than others; at the same time that show that relapsing does not begin in prison, but is rather a result of a whole process which starts in society.

En se servant des résultats d'une enquête menée par le Centre de Recherche sur la Violence du Secrétariat à la Justice et à la Sécurité du Rio Grande do Sul sur les Prisons de cet État (1986-1995), l'étude analyse le profil biographique et juridique des détenus, notamment de ceux qui ont commis plusieurs délits, les récidivistes. Leur condition sociale de classe populaire et les raisons de réclusion (surtout des crimes contre la propriété) témoignent d'un processus de "filtre" mis en oeuvre par le Système de Justice Pénal, où des groupes sociaux et des délits déterminés sont plus visés et punis que d'autres, tout en démontrant que la récidive ne commence pas en prison, mais qu'elle est le résultat de toute une trajectoire qui trouve son origine dans la société elle-même.

Street Children and Their Context

Le Mineur de la Rue et son Contexte

LUIZ RICARDO MICHAELSEN CENTURIÃO

This article approaches summarily the interaction processes between streetchildren either in their relationship inside the group or outside it. We also examine briefly the

Cet article aborde sommairement les processus d'interaction entre les mineurs de la rue, tant dans les relations intra-groupe qu'extra-groupe. Il s'agit également de la

modal intra-psychic dynamics in those children, as well as their links to institutions and the public representation held on them.

dynamique intra-psychique modale chez ces mineurs, ainsi que leurs contacts avec les institutions et les représentations publiques que l'on a d'eux.

The Electronic Prince

Le Prince Électronique

OCTAVIO IANNI

The article intends to demonstrate that, in times of globalization, the conditions under which political theory develops change more or less radically. Therefore, the electronic prince is no longer a political leader neither is it an organization. The electronic prince is a blurred entity, tied to power blocks drawn on the new world map.

L'article a l'intention de démontrer qu'à l'époque de la mondialisation se modifient plus ou moins radicalement les conditions dans lesquelles se développe la théorie politique. Aussi le prince électronique n'est plus un leader politique, ni une organisation. Le prince électronique est une entité nébuleuse, lié à des blocs de pouvoir dessinés sur la nouvelle carte du monde.

The New Ideological Horizon of Work

Le Nouvel Horizon Idéologique du Travail

RENATO P. SAUL

This work examines the conditions for spreading the conception about modernity that guides the current process of economic management, aimed fundamentally at technological development. Presenting itself, in its core dynamics, as a trend that intensively rationalizes economic activities, this movement fosters the redefinition of social relations of production and offers an instrumental approach of the universe of explanation on social conflict.

Le texte examine les conditions où se diffuse la conception de modernité qui oriente le processus de gestion de l'économie dans l'actualité, tournée fondamentalement vers le développement technologique. Se présentant dans sa dynamique centrale comme une tendance de rationalisation intensive des activités économiques, ce mouvement soutient la redéfinition politique des relations sociales de production et offre les outils à l'univers d'explication du conflit social.

Exclusion, Labor and Power in Marx

Exclusion, Travail et Pouvoir chez Marx

ALCEU R. FERRARO

This work examines the term exclusion in Marx's work, pointing out to the fact that such term has become a key category in nearly all Human Sciences.

Le présent travail analyse le terme *exclusion* dans l'oeuvre de Marx et montre que ce terme est devenu une catégorie clé dans presque toutes les sciences humaines.

Clarice Lispector under suspicion

Clarice Lispector sous Suspicion

CÁTIA CASTILHO SIMON

The following article intends to indicate some of the structures that trigger suspicions on Clarice Lispector's work. In order to accomplish that, we consider the fact that the writer moves within different literary genres, making new uses of characters and texts. A questioning and problem-posing work surfaces from all that, placing the definitive and hard interpretations of reality under suspicion.

Ce texte a pour but de souligner quelques structures déclenchant la suspicion dans l'oeuvre

de Clarice Lispector. Pour cela, on tient compte du fait que l'écrivain a transité par différents genres littéraires. De là émerge une oeuvre investigatrice et troublante, qui place les interprétations définitives et rigides de la réalité sous suspicion.

Justice. Is there Any? Conflict, Justice and Power in Michel Foucault

Justice. Y en a-t-il ? Conflictualité, Justice et Pouvoir chez Michel Foucault

ISEIDA CORRÊA RIBEIRO

In *True and Juridical practices*, a series of five lectures in the Pontifícia Universidade Católica do Rio de Janeiro, in 1973, later

Dans *La Vérité et les Formes Juridiques* - ensemble de cinq conférences données à l'Université Catholique Pontificale de Rio

published by that University, Foucault has shown how the formation of knowing domains was possible from social practices that brought about the appearance of new objects, new knowledge and new forms of subject of knowledge. Starting from how men arbitrate damage and responsibility in the history of the West – juridical practices – society has established types of subjectivity, forms of knowing, relations between men and truth that gave rise to a certain knowing of men, of nineteenth century's individuality.

Keywords: Subject of knowledge, True, Power, Juridical Practices, Justice.

de Janeiro, en 1973, publiées ensuite par les éditions de l'Université elle-même, Foucault va montrer comment ont pu se former des domaines de savoir à partir de pratiques sociales, lesquelles sont à l'origine de nouveaux objets, de nouvelles connaissances et de nouvelles formes de sujets de la connaissance. Partant de la manière dont les hommes arbitrent les dommages et les responsabilités dans l'histoire de l'Occident – les pratiques judiciaires –, la société a défini des types de subjectivité, des formes de savoir, des relations entre les hommes et la vérité, qui ont donné naissance à un certain savoir de l'homme, de l'individualité au XIX^e siècle.

Mots-clés : Sujet de la Connaissance, Vérité, Pouvoir, Pratiques Judiciaires, Justice.